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1. Charakterizuj vlastními slovy encykliku Rerum novare, z níž pramení 

křesťanská sociální nauka a křesťanská demokracie. Myslíš si, že je i dnes 

myšlenka encykliky naplňována? Jaké období bylo podle tebe, od založení ČSL 

po současnost, tím nejsilnějším a nejúspěšnějším pro ČSL/ KDU-ČSL? Uveď 

důvody.  

 

 Bohužel uvedenou encykliku neznám. 

 

2. Jaké vidíš zásadní rozdíly v prosazování křesťanské demokracie během 

uvedených časových období – počátky Československé strany lidové, meziválečné 

období, doba komunismu a současnost. Kdy mělo křesťanství a jím vedená 

politika největší sílu? 

 

Obecně si myslím, že v první polovině 20. století byla strana vlivnější a to díky větší 

religiozitě obyvatelstva na našem území. Nejsem si ale jistý, zda existuje přímá úměra 

mezi věřícími a příslušníky lidové strany. 

 

3. V čem se podle tebe liší přístup politiků k principům církevní sociální nauky a 

dále ve vystupování na veřejnosti během první republiky a dnes? Prosazovali se 

dříve ideje křesťanské demokracie jiným způsobem, než je tomu posledních 30 

let?  

 

Dnešní politika je určitě jiná, více alibistická, sebestředná a populistická. Na politiky 

je kladen větší tlak veřejného mínění a to především díky internetu. Přizpůsobují tomu 

tedy svá vyjádření, PR a samozřejmě i rozhodování. Můj názor je, že ideje křesťanské 

demokracie se dříve naplňovaly snáz. V této “ateistické” době to mají křesťansko 

demokratičtí politici v prosazování svých idejí složitější. 

 

 

 



4. Myslíš si, že má křesťansko-demokratická strana své místo v politice i dnes? 

Pokud vidíš smysl jejího působení, uveď alespoň 4 kladné důvody. V čem by se 

měl změnit program strany, přístup poslanců a kam by měli směřovat straníci?  

 

Myslím, že KD strana své místo v politice určitě má. 

 

 Strana by měla více “prodávat” své úspěchy v jednotlivých oblastech a také si vytyčit 

určitá aktuální témata, která hýbou společností. Měla by lidem více vysvětlovat 

potřeby sociálních programů a zaměřit se na péči o postižené, nemocné, o lidi na 

okraji společnosti a také na boj se závislostmi. Měla by se více angažovat v evropské 

politice. Důležitý faktor v dnešní době je PR strany. Ocenil bych u představitelů 

princip “dvakrát mysli, jednou mluv”. Strana by se měla prezentovat jako 

konzervativní, souběžně by měla být mladá duchem a jednat s důrazným tahem na 

branku. 

 

 

5. Vidíš principy solidarity, subsidiarity, princip obecného dobra a další ideje, na 

nichž křesťanská demokracie stojí, i u jiných politických subjektů?  

 

Určitě! TOP 09, ODS, Starostové. Tam vidím průsečík těchto témat. 

 

6. Co ti na politice obecně vadí a co ti naopak vyhovuje, když srovnáš „dnešní“ 

situaci se situací těsně po Sametové revoluci?  

 

Nejvíce mi vadí neschopnost přiznat chybu. Pochopitelně společnost chyby 

neodpouští, takže problém této neschopnosti je mnohem širší. Vadí mi populismus a 

zneužívání obchodních a intelektuálních předností politiků k získání politických bodů 

u voličů, kteří neuvažují kontinuálně a nehledí i do budoucnosti. Vadí mi neschopnost 

opozice zaujmout i tyto voliče. Vadí mi neschopnost opozice sjednotit se v boji proti 

populismu, který považuji za nejnebezpečnější nástroj v demokracii.  

Devadesátá léta byla samozřejmě dobou naděje a euforie z nabyté svobody. Tato 

nálada protkala společnost ve všech sférách, ať už kulturních, společenských či 

politických. Bohužel vystřízlivění přišlo velmi brzy. Moc v zemi si rozdělili V. Klaus 

a M. Zeman, kteří jí ekonomicky a hlavně morálně vydrancovali do dnešní podoby. 



Oni dva měli největší vliv na pokles nálady ve společnosti, na omezení důvěry v 

politiku a demokracii. Paradox doby je, že jsme si je oba, jako národ, několikrát zvolili 

za prezidenty. 

 

7. Co by podle tebe měl státník, křesťanský demokrat, splňovat a čeho by se měl 

naopak vyvarovat?  

 

Státník by měl být na jednu stranu pevný v konzervativních, stále platných názorech, 

na druhou stranu by měl více hovořit o problémech dnešní doby (uprchlická krize, 

rekonstrukce EU, hájení zájmů ČR v zahraničí). Měl by se vyvarovat zbytečných a 

hloupých projevů.  

 

8. Může se křesťanská demokratická strana přiklánět od konzervatismu 

k liberalismu? Pokud ne, proč? Mění se svět a potřeby lidí? Máme být neustále 

neměnnou konzervativní stranou? Bude na neústupnost od konzervativních 

postojů společnost reagovat odklonem od lidovecké politiky? 

 

Měla by stát na konzervativních pilířích a zároveň se dogmaticky nebránit přijetí 

některých liberálních postojů a tyto pak vysvětlovat konzervativní části strany a 

voličů. 

 

9. Myslíš si, že je dnes křesťanská demokracie a její principy, přítomna mezi lidmi 

v dostatečné míře? Pokud ano, vidíš nějaké nedostatky? Jak si myslíš, že by se 

mělo postupovat pro naplnění podstaty sociální nauky a křesťanské demokracie? 

 

Nevím. 

 

 

10. Zajímá mne, jak bys ze svého pohledu seřadil vzestupně křesťanské hodnoty a 

jak si myslíš, že je obecně vnímá široká veřejnost. Jak je podle tebe řadí 

praktikující katolíci?  

 

Křesťanské hodnoty se pro mě osobně vůbec neodlišují od těch lidských. V první 

řadě je to péče o staré, nemocné a osoby s hendikepem. Následně je to sociální 



politika podpory matkám samoživitelkám, různé druhy podpory pro rodiny s dětmi, či 

důchodová reforma. Navázal bych listinou základních práv a svobod.  

To jsou hlavní křesťanské hodnoty. Nevím, jak to mají jiní praktikující katolíci. 

 

11. Myslíš si, že hlavní představitelé strany vždy naplňovali myšlenku křesťanské 

demokracie z vlastního, vnitřního přesvědčení? Nebo se spíše jednalo o hru a 

politický tah? Mělo v KDU-ČSL vždy hlavní roli opravdu křesťanství, solidarita, 

subsidiarita a obecné dobro, nebo se skrze tyto principy dostávali politici ke 

kormidlu moci?  

 

Bohužel ne vždy tomu tak bylo. Možná byla vláda s A. Babišem myšlena ze strany 

KDU-ČSL dobře, ale nedopadlo to tak. Chyběla mi vždy pokora přijmout roli 

outsidera a nebát se ovlivňovat politiku a veřejné mínění z opozičních lavic. 

 

12. Jak si myslíš, že by měla strana svoji politiku, křesťanskou demokracii, dál vést? 

Jak bys definoval současný stav na plénu PS, vládu, prezidenta? Jsou podle tebe 

židovsko-křesťanské kořeny neustále přítomny ve všedním životě jak občana, tak 

i státníka?  

 

Je potřeba víc propracovat PR. Taková je nyní doba. Je důležité udržet dosavadní 

silnou, především Jihomoravskou, voličskou základnu a zároveň být “sexy” 

alternativou pro mladé. Asi už jsem to mezi řádky zmínil. Na současné politické 

situaci vnímám za největší ohrožení demokracie vládnutí populistických a 

extremistických politiků (Babiš, Okamura), kteří sbírají nemálo hlasů právě KDU 

ČSL. Samozřejmě křesťanské hodnoty jsou ve společnosti stále silně zakořeněny, jen 

je nutné přijatelnou formou společnosti vysvětlovat, že jsou to právě tyto hodnoty. 

 

13. Který z představitelů KDU-ČSL je pro tebe nositelem křesťanství? Máš s ním 

osobní zážitek? Ovlivnil tě? 

 

Bohužel tak dobře neznám představitele KDU ČSL. 

 

14. V čem spatřuješ největší protiklad křesťanské demokracie?  

 



V KSČM, potažmo jejich bývalých členů (jmenovitě: V. Klaus, M. Zeman, A. Babiš, 

atd.). 

 

 

 

 

 


